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z bylym Prezydentem orez gospodarzem domu wledyslawem Grebskim, pOwro- _

cilem do Warszawy.

Dla scislosci musze dodac, Ze mysl odwiedzenia bylego Prezydenta

pochodzila od Pilsudskiego. mnie samemu wobec nawalu nowych zajec nie

bylobyrłzapewne lstwo zdobyc sie w tak krotkim czasie na podobne inicja-

tywe. ą
A

kOZDZIAL XVI.

ygzesc slaske pO dwoch powsteniach i plebiscycie zostala

w czlerwcu 1922 roku przylaczona do Polski.

Utrzymanie polskosci na olasku, ktory przez Sześć stuleci pozo-

stawal pod obcym panowaniem, bylo zjawiskiem nadzwyczajnym. Ud synow

moich Jozefa i Frenciszke mislen relacje 0 wielkim patriotyzmie lud-

nosci slaskiej. zetkneli się oni z tym dzielnym ludem, brali bowiem

udzial w drugim powstaniu slaskim. w sluzbie wojskowej nabrali juz

hartu przed tym Drzez kilkuletnie welki legionowe, spotkanie z nusinami

w Malopolsce Wschodniej oraz udzial w wojnie bo1szewickiej.

Podobnie jak na Pomorzu, pielegnowsly na Slasku polskosc przede

wszystkim matki. Dzieci nie mogly uczyc się w szkolach języka Pol-

skiego, wiec i przy zabawie mowily pO niemiecku ; ale gdy wracely do

domu, to z matka nie oylo juz zwyczaju mowic w obcym języku. Rowni ez

w kosciele modlily sie z ksiazeczek polskich, duchowienstwo bowiem

pochodzace Z ludu pomagalo matkom utrzymywac jezyk ojczysty w modlitwie.

A kiedy dzieki wielkiemu bogactwu mineralnenu ziemi rozwinal sie

tu przemysl hutniczo-gorniczy, wchlonal wielka cześć ludnosci do ko-

paln i fabryk. Organizacje robotnicze, walczące o polepszenie warUń-

kow socjalnych, podnosily godnosc narodowa na WyZSZy poziom, sezwzgled=

na akcja germanizacyjna wytwarzala wsrod rzesz robotniczych silna re-
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akcje obronna, Na zebraniach robotniczych uzywano w dyskusji coraz

czesciej jezyka polskiego. wytwerzalo to potrzebe czytania polskich

ksiazek i prasy polskiej. W ten sposob uswiadamianie narodowe poste-

powalo w szybkim tempie.

Niemiecka partia socjalistyczno-demokrety
czna, ktorej rozwoj

postepowal rownolegle ze wzrostem przemyslu w Panstwie, przyczynila

sie w duzej mierze do podniesienia nizin mas pracujacych w fabrykach,

kopalniach na znacznie wyzszy pozion kultury. mialo to oddzwiek i

w polskim swiecie robotniczym na Slasku. Organizacja niemiecka, kto- -

ra liczyla miliony czlonkow, posiadala przed wojna Swiatowa znaczne

wplywy w Parlamencie i niejednokrotnie energicznie bronila int eresow

polskich orgenizacy j robotniczych wobec stosowanych do nich praw

wyjatkowych.

Pierwsze powstanie mialo wielki wplyw na dalsze upowszechnianie

uczuc narodowych, CO w następstwie, w drugim powstaniu, zwiekszylo

bardzo szeregi walczacych. A gdy przyszlo do glosowanie, majacego

stanowic o woli ludnosci co do jej przynaleznosci panstwowe}, to

pomimo duzej zaleznosci pracujacych mas od niemieckich zarzedów

przemyslu slaskiego, zme czna wiekszosc ludnosci wypowiedzisla sie

za Polsks, Foznawszy blizej ludnose slaske nabral en praeswladczenie,

ze gdyby nie powstania, to wynik plebiscytu bylby dla nas ni ekorzyst-

ny.

Po objeciu przez wojsko i administracje cywilna przydzielonej

Polsce czesci Gornego Slaska, Ministrowie Ossowski i Narutowicz

prosili mnie 0 Zaopiękowenie sie wielka fabryka rzedowa sztucznych

nawozow azotowych w chorzowie, prowadzonej przez niemieckich inzy-

nierow. Nie moglea odmowic zyczeniu polskich ministrow, jakkolwiek
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nie mislem ochoty prowadzic fabryki oparte) o obce metody pracy. Wobec

braku fachowców w Polsce dle tej skomplikowanej wytworni, uwszelem to

za spelnienie obowiazku wobec Panstwa.

w poczatku lipce 1922 roku zjawilem sie w asyscie slaskiej wladzy

administrecyjnej w Uhorzowie celem przejecia od Niemcow zakladu prze-

myslowego.

Przy spotkaniu śńick'a, naczelnego dyrektora fabryki chorzowskiej,

przedstewilem mu obopolny interes stron w zgodnym przejeciu zakladu

przez rzed polski. Wytwornis, jako nalezaca do rzadu niemieckiego,

miala przejsc na wlasnosc panstwa polskiego. Natomiast wszelkie od-

platy za stosowane metody, opracowene i Opatentowane przez ludzi

prywatnych, powinny byly byc honorowsne pomimo zmiany wlasciciela.

Lyrektor Schick uznawel moje racje, ze nalezaloby dazyc do ugody,

mial jednak obawy czy ten najwlasciwszy sposob zelatwienia przyjety

zostanie przez "Geheimretha" dr. Gero. Przebywel On na kurecji

w Kerlsbedzie i dopiero za kilka dni mogla m dejsc jego Odpowiedz.

Uzas ten wykorzystalem na poznanie niemieckich kierowników

poszczegolnych dzialow produkcji, by sie zorientowac co do ewentualnej

przyszlej ich wspolpracy.

Zamiast oczekiwanej z Kerlsbadu odpowiedzi spotkala mnie nie-

spodzianka, ktora pozwalala wnosic o decyzji dr. Gero, prezesa Redy

administracyjnej wytworni. Kiedy bowiem po 4 dniach przybylea do biu-

re, zastelem wszystkie plscowki techniczne opuszczone, a caly personek

inzynierow i majstrow wynoszacy razem okolo 200 ludzi, wyjechaldo

pobliskiego miasta sytomia, po stronie niemąjckięj. we miejscu pozo-

stali tylko robotnicy w liczbie okolo 3000. WŚŻŚŚZŻe rysunki, plany

i sekty techniczne, zawierajace wszelkie dane dotyczace ruchu fabryki
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zostaly takze wywiezione. uprocz tego zdemontowano rozne czesci spa-

retury, utrudniajace wprowadzenie ich w ruch.

Przewidujac ewentualne trudnosci przy przejmowaniu fabryki, mialeu

w pogotowiu okolo dziesięciu polskich inzynierow, przewaznie moich

uczni. zabralismy sie ostro do pracy, aby opuszczona i rozmyslnie

zdekompletowana przez wiemcow wytwornie jaknejpredzej uruchomic,

W aktach dyrekcji netknelismy sie na ciekawa korespondencje dy-

rektora ochicka z dr. usro, ktory urzedowal w „ koresponden-

cji tej widocznym bylo, ze Niemcy opracowsli caly plan dzialania na wy-

pedek przejecia fabryki przez Polske. Na listowne zapytanie dr. Caro,

czy inzynierowie polscy bez pomocy niemieckich fachowców zdolaja uru-

chomic wytwornie, odpowiedzial „chick, ze uwaza to za wykluczone.

Listy te juz calkowicie wyswietlily manewr niemiecki, opodziewano

sie, ze rzed polski bedzie zmuszony skorzystac z pomocy niemieckich

fachowcow, a ci wykorzystajs sytuacje i wysuna odpowiednio wygorowane

wsrunki .

Gharakterystycznym bylo, ze takze wsrod robotników panowal ten

sceptycyzm co do kwalifikacji polskich inzynierow.

Dla nawiazania blizszego kontaktu z pracownikami fizycznymi, prze-

mowilem do nich na przygotowanym w tym celu zebraniu. Mowilen im, ze

za czasów niemieckich uwazano ich za obywateli drugiej kategorii, ma-

lowartosciowych i nazywano pogardliwie wasserpolakami. ubecnie zas sa

rownouprawnionymi, pelnymi obywatelami polskimi. Język ich matek nie

będzię juz odtad wysmiewany i wyszydzany. uzieci w szkolach nie beda

sluchaly sfelszowenej w zlosliwy sposob historii ich macierzy - Folski,

Mowiac tek dalej, widzialem, ze argumentacja moja wywiera duze wrszenie

na zebranych. Produkty wytworni, w ktorej pracuja - mowilem - beda

$552
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obecnie zaspokejac potrzeby ludnosci polskiej, a nie obcej.

Po przemowieniu, ktore poruszylo mocno strone uczuciowa sluchaczy,

zepyte lem czy ma to byc powtorzone w jezyku niemieckim. wiedzia len

przeciez, ze fels uswiademianie narodowego w bardzo se lym stopniu tu

docierala i ze na zebraniach swoich uzywali jeszcze jezyka niemieckiego.

rozskym nie brali udzislu w powstsnisch sleskich, a podczas plebiscytu
|

wiekszosc glosowale zapewne za przynaleznoscie do panstwa niemieckiego -

Odpowiedz byla zywiolowa : "nie chcemy, my tu wszyscy rozumiiby." Pomysk -

len wowczas, ze moi sluchacze doznali moze pierwszego dreszczu swiado-

mosci narodowej.

ro zebraniu tym poprawil sie znacznie stosunek zalogi robotniczej

do polskich inzynierow. wyczuwalo sie, ze zalezalo im rowniez na powo-

dzeniu naszym w uruchomieniu fabryki Fowynajdowali zdemontowene przez

Niemcow czesci aparatury i okazywali we wszystkim chetne pomoc.,

Najbardziej zatrzymywale nas dostawe z wnetrze Kraju wspna pealo-

nego, zuzywanego w duzych ilosciach przy produke ji. Do tej pory spro-

wedzano surowiec ten z niemieckiej czesci slaska, co nem nadal wi ency

uniemozliwili ; skonfiskoweli nawet poslane Do wapno specjalne nasze

wagony febryczne.

ro trzytygodniowych wysilkach zaczelismy stopniowo uruchamiac

piece karbidowe i dalsza przerobke karbidu na azotniak, Ubraz dymis-

cych, a widocznych z sytomia fabrycznych kominow chorzowskich, prze-

konal naocznie inzynierow niemieckich 0 opanowaniu przez nas trudnosci

fabrycznych.

ro kilku dniach otrzymalem list od dr. usro z nerlina, w ktorym

ostrzega mnie, jako kolege, ze produkcja w zakladach chorzowskich dla

ludzi mniej doswiadczonych jest bardzo niebezpieczne. Pisal dale},

ze oni, zanim nie nebyli doststeczn@0 doswiadczenia, narszeni byli na

"---
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rozne przykre niespodzianki. Redzi mi wiec nie brac na siebie odpowie-

dzialnosci wobec grozacych eksplozyj, ktore moga pociagnac za soba wie-

lę ofier w ludziach,

„ist. dr. uaro byl dla mnie zrozumielym Ostrzezeniem, Moglem sie

po nim spodziewac sabotszy, ktorych zorganizowanie przez poprzednio

zatrudnionych inzynierow niemieckich nie przedstawialo trudnosci.

rrzewldywania moje sprawdzily sie juz po uplywie tygodnia. Rozpoczeto

Od sypanis piasku do panewek motorów, co powodowalo zacieranie sie

Osi. Nastepowaly rozne uszkodzenia elektryczne, a udalo sie nawet

Sahotazystom spowodowac wybuch w wlynie kariinowwm, ktory nie po-

za s00s Ofisr. Najbardziej zapobiegliwe przeciwdzialenia

nasze bylo bezskuteczne, wszak Niemcy znali w najwiekszych szczego-

lach urzadzenie tej gigantyczną fabryki, ktorej sama zabudowana

powierzchnie wynosila okolo 150000 m2.

Przez 10 dni cieglej walki z sehotszystami nie zdolelismy zadne-

go z nich ujac, uzulismy w tej sytuacji wale nasza lezsilnosc. Zopiero

wowezes zeswitels mi mysl zwrocenia się bezposrednio do robotników

z wezwanien, zeby ratowali swoj warsztat precy, zagrożony przez Nie cow

Inicjatywa moje okazala sie bardzo szczesliwa, Oburzenie i zewzietosc

zalogi doprowedzily do tego, ze postanowiono schwytsnego zbrodniarze

wrzucie do zeru piece karbidowego. widzac ich nastroje, nie

watpliwosci, ze grozbe swoja wykonaja.

04 tej chwili wszelkie sabotsze ustaly ; wieucy nie mogli widocz-

nie znalezc w dalszym ciagu chetnych, ktorzy by byli sklonni podjesia

sie ryzykownej dla nich roli.

roniewaz inzynierowie niemieccy zabi li z soba wszystkie skty

techniczne i doswiedczalne, nie moglismy poczatkowo otrzymywac pel-
@ z-

re
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Naszą dh
nych wydajności. Dopiero na podstawie wlasnych doswiadczen poprawi aly

sie stopniowo warynki produkcji,. Po paru miesiscach pracy badawczej

doprowadzilismy wydajnosc do nienieckiego poziomu. Nie poprzestalismy

jednak na tym ; prece doswiedczalne Szly w dalszym ciagu z powodze-

niem,. w stosunkowo niedlugim czasie udoskonslilismy znacznie metode

niemiecka, Od tej chwili wiemiec nie imponował juz wiecej robotnikom

chorzowskim,

+rzeba uznac, ze wspolpraca @alej zalogi byla wzorowa i przyczy-

niela sie w duzej mierze do zdobywania coraz to lepszych wynikow pro-

dukcji. ia gorliwosc w pracy robotników opięrala sie na zainteresowaniu

meterialnym, polaczonym z jednoczesnym obnizanien kosztow produkcji.

vstelilismy pewna funkcje meteństyczna, w ktorej byly uwzglednione

wszystkie czynniki zwiszane z produkcja, a wplywajace na Ostateczne

jej koszta. »unkcja te stale okreslala wysokosc premii pobierenej

Przez wszystkich bez# wyjatku pracownikow. lnicjatywe te podjela dy-

rekcja zakledów, Mie uczestniczylaoagec w pobięreniu premii.

+a MOznosć zainteresowania materialnego wszystkich wspolpracuja-

cych dawala wieikie korzysci przedsiebiorstwu. mobotnicey podniecali

sie wzajemnie do wydajniejszej pracy, poglęebiejac jednoczesnie swia-

domose, ze od ich gorliwości zalezy wysokosć Przypadejacego dodatku

premiowego. wydatki przedsiebiorstws z tym swiazsue szly w dziesietki

tysiecy, podczas gdy aochouy rosiy w miliony,

W kwietniu 1925 r. udalo mi sie pozyskac dla wytworni chorzowskiej

inzyniera Eugeniusza Kwiatkowskiego jako dyrektore techniczn@0. swoja

wspolpraca tak mnie odciszyl, ze juz po niedlugim czasie moglem swoje

zajecie dzielic po polowie miedzy uhorzowem a politechnika lwowska,

 

»prewy administracyjne prowadzil w uhorzowie utalentowany i dos-

wiedczony dyrektor Adam rodoski, ktory przed rewolucje bolszewick__a_

tu-
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zerzedzal cukrowniami na rodolu rosyjskim.,

ro objęciu przez rolske uornego oleska panowela tu czas jakis

wielka drozyzna aprowizacyjna. uhcec przyjsc z pomoca naszym pracowni-

kom sprowedzalismy dla nich z innych czesci rolski produkty, oddając

je po cenie kupna, bez zeliczenia tm nsportu, aslozono nawet w Obre-

bie terenow fabrycznych wlasne rzeznie, ktore dostarczela mieso po

cenach przeszlo nizszych od miejscowych.

Zalozenie szkoly technicznej dla dzieci pracownikow zostalo

przyjete z duzym uznaniem i wdziecznoscia. Utrzymanie jej nie wiele

kosztowalo, bo tylko jeden inzynier byl wylacznie nia zajęty, inni -

uczyli po za swoimi zajęciami.

4 powodu rozrzucenie w terenie fabrycznym biur technicznych

bylo zatrudnionych okolo 50 goncow. „sjecia ich trwaly od g. 8-ej

do g. 16-ej. Kiedy zauwszylem, ze chlopcy ci jakos marnie wygladaja,

zeinteresowelen sie ich losem. stwierdzilem, ze caly osmiogodzinny

czas pracy przepedzaja bez posilku, a pobory ich ustalone wedlug

obowiazujacych norm dla calego olsska byly bardzo male. Trudno bylo

pozwolic na poniewierke dzieci. vadali Odted obisdy w kasynie urzed-

niczym, za ktore pobieralo sie tylko symboliczna oplate, jedynie ze

wzgledow pedagogicznych,

wa tym przykledzie przekonalem sie, ze serdeczna, ciagla troska ,

okazywane tak pracownikom fizycznym jak rowniez ich dzieciom, spotykale

sie z uznaniem i budzila w nich szczera wdziecznosc i ambicje pracy.

„skledy chorzowskie pod zarzadem polskim ly w opinii calego

laska takiego rozglosu, ze wielu precownikow marzylo o dostaniu się

do nich,. £

ranujace tem stosunki dawaly przyklad, co zdzialac moze ludzkie

 

 

podejscie do personelu. „ytworzyly one Re monijny zespol, pracujacy
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z calym oddaniem dla pozytku Panstwa. usko wyraz tej jednosci ufundowa-

li wszyscy precownicy wspolny swoj sztandar, ktory pozniej, juz jako

Prezydent, udekorowalem „lotym Krzyzem gaęlugi. 5

Ghorzowskie wytwornie potem jeszcze €£$; Zozbudowem, a produk-

cje szał@wa sz0tniaku znacznie ulepszono. mozna bylo dzięki temu

uprzystepnie szersze ich stosowanie w rolnictwie.

Wkrotce zapotrzebowanie na uswuzy SztUcZNe tek wsroslo, ze zaszla

potrzeba budowy jeszcze jednej wytworni. 10tez w samym mo-

jej Prezydentury, podjelem inicjatywe stworzenia wielkiej fa bryki

w miejscu wybranym celowo pod isrNOWeM w malopolsce. Fare wsi, pray-

legajacych do nowobudujacej sie fabryki, utworayly razem z nia gmine

pod nazwa Moscace.

Owczesny „inister rrzemyslu i Lsndlu, M istkowski, powierzyl

budowe wytworni dr. 'edeuszowi „wislockiemu, ktorego uwezal za ne jodpo-

wiedniejszego kandydata na t0 odpowiedzialne stanowisko,

bral od samego poczatku udzial w pracy nad uruchomianiem uhorzowa

i kierowal terdzo umiejetnie najwiecej czulym i trudnym do OpenOweuls

dzielem produkeji. „oprzednio pracowai w stworzonym przeze unie

instytucie tworczym we „wowie,urlopowany jako major szt. gen po za-

konczeniu wojny bolszewickiej.

„wislocki byl zięciem moim, wiec wybor ministra nie bardzo mi

dogeadzal, jakkolwiek mialem najlepsze wyobrazenie 0 jego kwalifika-

cjach, „hcialem uniknac posadzenia mnie przez ludzi zlosliwych o ne-

potyzm. Gdy jednak Minister Kwiatkowski, pomimo t0, w dalszym ciagu

na mnie nalegal, argumentujac bardzo przekonywujaco, nie mialem

prawe dalej sie upierac.

i rzeczywiscie wybor okazal sie trefny, _yrektor „wisłocki

5+1
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wyjetkowe swa energia i inteligencja przewyzszyl wszelkie oczekiwa-

nia. „ybudowal fabryke bardzo celowo i zastosowal w niej nowoczesne

urzadzenia, stojace na najwyzszym poziomie. wiest&y, nie doczekal

uruchomienia swego dziela, z wielkim trudem stworzonego. umarl

przedwczesnie w lutym 1929 r. z powodu przepracowania umyslowego,

w uruchomieniu fabryki nie zaszly zadne trudnosci, co swiedczy-

lo o wielkiej precyzji pracy „wislockiego, upowiedeli inżynierowie,

ze wszystkie oddzialy odrszu ruszyly z miejsca tak, jakby juz przez

dluzszy przeciag czasu byly w normalnym ruchu,

„0 zorganizowanie pracy w moscicach powolsno czesc inzyni erów

z uhorzowe, ktorzy stworzyli tu jeszcze doskonalsza harmonię wsrod

ogolu pracownikow wielkiego zakladu przemyslowego. nowniez i tu

ufundowano wspolny sztandar, ktory udekorowalem takze „lotym śrzyzem

ueslugi.

udwiedzslen chetnie moscice, bo za Kkezdym razen mialen moznose

zwiedzania nowych czesci, rozbudowujace] sie bezustennie wytworni,

nasz tylko nie zastelem nic nowego, zwiedzalem wiec tym rszem tylko

kwietniki, urzadzone wokol budynkow fabrycznych. inżynierowie z uho-

rzowe, porownywujac moscice do poprzedniego miejsce ich pracy, mszy—A

wali je zartobliwie wielkim sanatorium, „szedzie panowela tu wzorowa

czystosc, a budynki tonely wsrod kwięcia, pomimo ze zakledy znacz-

nie przewyzszely wielkoscia wytwornie chorzowska. Odczuwelo sie

tu potrzebe dostosowania piekne zewnetrznego do harmonii wewnetrznej

zespolu pracujacego.

Moscice dawaly przyklad, ze i zaklady chemiczne moga wzbudzać

przyjemne wrazenie.

„ ten sposob powstawaly w rolsce coraz to nowe centra 0 wysokiej
P
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kulturze inzynierow i innych pracownikow przemyslowych, welagajace

w swa orbite nie tylko coraz liczniejsze ich szeregi, ele promieniujac

tsekze doskonalymi swymi formami wspolpracy, na wszystkie ziemie pol-

Skim",

ROZD4IAL AVII.

| Po zlozeniu przeze mnie przysiegi gabinet prof. Bartla podal sie

do dymisji.

Po naradzie mojej z Pilsudskim, bylo dla nas jasne, ze dalsze

przewodnictwo Redy Ministrow nalezy nadal pozostawic prof. Bartlowi.

Decyzja ta odpowiadala mi, bowiex z profesorem Bartlem kole gowalem

na politechnice lwowskiej i juz wowczas wzbudzil we mnie wielki sza-

cumek wysokim poziomem ideowosci, zywiolowa, pelna energii natura a

i zdolnościami, pray caarakterze mocnym, otwartym i prostolinijnym.,

W czasie obrony Lwowa wykazal Bartel ponadto wielka bojowosc. Majac

przed oczami wszystkie te zalety, zwrocilem na ni@o uwage Naczelnika

Panstwa «ilsudskiego, ktory go tez powolal w roku 1919 do wojskowej

sluzby kolejowej, nastepnie byl Ministrem Kolei, W rozmowie ze mna

wyrazal się Pilsudski le rdzo pochlebnie o wspolpracy z nim i o jego

duchu bojowym podczas walk z Sowietami.

Z chwila objecia urzedu „rezydenta chodzilo mi przede wszyś

wszystkim o dokladne zorientowanie sie w sytuacji kazdej dziedziny

zycia panstwowego w rolsce, Z tej racji, nie tylko nawiazelem kontakty

z poszczegolnymi ministrami, iecz braleu niekiedy takze udziel w po-

siedzeniach Redy Ministrowi?

Skerb ranstwe zmajdowal sie w bardzo trudnym polozeniu, Waluta

polska, po porzedniej prewie 50% dewaluacji miala w Ostatnim okresie

rzadow partyjnych tendencje do dalszego spadku. pudzet wojskowy byl
-

> 5?


